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Economy لیدر هاى بازار سرمایه 
را بشناسید

باشگاه خبرنگاران جوان: لیدرها گروهى 
از سهام شــرکت هاى ســرمایه گذار در بازار 
بورس هستند که بیشترین توجه سهام داران 
را به دلیل سودهى بالا به خود جذب مى کنند 
به طورى که ممکن اســت در یک بازه زمانى 
بیشترین ارزش را در این بازار به خود اختصاص 
دهند. وقتى به بیشترین سهام هاى معاملاتى در 
بازار بورس نگاه مى کنیم به این نتیجه مى رسیم 
که سهام شرکت هاى پتروشــیمى و بانکى به 
دلیل سود دهى بالا ســرمایه گذاران زیادى را 
در بازار بورس به خود جذب کرده اند. به همین 
علت در این رابطه مصاحبه اى را انجام داده ایم. 
همایون دارابى کارشــناس بازار ســرمایه در 
خصوص سهام هاى لیدر در بازار سرمایه اظهار 
کرد: از آنجایى که تمام ســهام هاى موجود در 
بازار بورس از پارسال تا به الان رشد خوبى را به 
دنبال داشته اند و هم اکنون هم برخى از آن ها 
در سودهى هستند مى توان گفت بازار در حال 
انبساط است و مسئله ى لیدر ها آن طور که باید 
در بازار بورس مطرح نیست. وى افزود: اکنون 
سهام شــرکت هاى پتروشیمى،بانکى ومعدن 
بیشترین سرمایه را در بازار به خود اختصاص 
داده اند اما ســهام شــرکت ها در واقع در حال 
سوددهى هستند و ما اکنون رشد یک پارچه اى 
را در بازار شاهد هســتیم. او درخصوص تأثیر 
لیدر ها بر شاخص بازار ســرمایه تصریح کرد: 
از آنجاکه کلیت بازار هم اکنون در حال بازدهى 
به نسبت بالا است به طور منطقى مى توان بدین 
گونه گفت که لیدر ها تأثیر زیادى را نتوانستند 
بر بازار بگذارند اما در ادامه باید بر این مســئله 
تاکید کرد در روزهایى که نرخ دلار بالا اســت 
سهام هاى صادراتى محور ارزش بیشترى را در 

شاخص مى گذارند.
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در آئین امضاى تفاهم نامه همکارى بین 
شهردارى و فنى وحرفه اى اصفهان مطرح شد

هر فرد یک فرهنگ سرا

نسل فردا: تفاهم نامه همکارى مشترك آموزشى 
بین ســازمان فرهنگــى، اجتماعى و ورزشــى 
شــهردارى اصفهــان و اداره کل فنى وحرفه اى 
استان اصفهان امضا شد. رئیس سازمان فرهنگى 
اجتماعى و ورزشى شهردارى اصفهان در آیین آغاز 
همکارى هاى مشترك آموزشى مابین این سازمان 
و اداره کل فنى و حرفه اى استان اصفهان و امضاى 
تفاهم نامه گفت: دو پایه از شاخصه هاى توسعه 
پایدار در ایــن تفاهم نامه تجلــى یافته که مورد 
نخست آن براى تحقق توســعه پایدار در شهرها 
این اســت که باید زندان هاى خود را بشکنیم و 
هم جهت و هم سو شویم که خوشبختانه با روى 
باز مســئولان اداره کل فنى و حرفه اى اصفهان 
این امکان مهیا شده است. محمد عیدى با بیان 
اینکه امروزه تمــام اهالى فرهنــگ و محققان 
معتقدند که در جامعه جهانى امروز هر فرد یک 
فرهنگ سراســت افزود: پایه اصلى براى دومین 
هدف توسعه پایدار نیز این اســت که ما نیروى 
انسانى ماهر داشته باشــیم. نکته قابل توجه این 
اســت که براى خلاقیت فرهنگى که آماج همه 
شهردارى هاســت هیچ راهى ممکن نیست مگر 
اینکه تک تک شهروندان یک نیروى ماهر خلاق 
باشند. وى با تاکید بر اینکه خلاقیت را باید یک 
امر اجتماعى دانست تصریح کرد: اگر ما بتوانیم 
در ذیل ایــن تفاهم نامه،تلاش کنیم شــهرى با 
شهروندان ماهر داشته باشیم،یکى از اصول اساسى 
توســعه پایدار را محقق کرده ایم. رئیس سازمان 
فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى اصفهان 
گفت: برخود وظیفه مى دانم که به عنوان کارگزار 
فرهنگى شهر از فریده روشن،عضو شوراى اسلامى 
شهر اصفهان که زمینه ارتباط دو حوزه سازمان 
فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى و اداره کل 
فنى و حرفه اى اصفهان را فراهم کردند و همچنین 
از ذهن و شخصیت توسعه یافته آرش اخوان و تیم 
همراهشــان و همکاران خود در سازمان کمال 
قدردانى را داشته باشــم. آرش اخوان،مدیر کل 
فنى و حرفه اى اســتان اصفهان نیز در این آیین 
گفت: در فنى و حرفه اى تمام شهرســتان هاى 
کشور به خصوص مراکز استان ها هرگاه صحبت 
از شــهردارى به میان مى آید،بحث بالا مى گیرد 
چراکه همیشــه فنى و حرفه اى و شهردارى در 

تقابل جدى با هم قرار داشته اند.
 وى ادامه داد: اما این روزها در اصفهان به لطف نظر 
بلند مسئولان شــهردارى این شهر،بین وظایف 
مجموعه فنى و حرفه اى،در بخش هاى دولتى و 
آموزشگاه هاى آزاد و اهدافى که سازمان فرهنگى، 
اجتماعى و ورزشى شهردارى در فعالیت هاى خود 
دنبال مى کند نگاه هاى مشترکى یافتیم و به این 
نتیجه رســیدیم که اهداف هر دو تا حد زیادى 
مشترك است. لذا امروز به جاى موازى کارى در 
نقطه اى قرار گرفته ایم کــه صحبت از هم افزایى 
مى کنیم. اخــوان تصریح کرد: امــروز ظرفیت 
54 مرکز آموزشــى دولتى در ســطح استان و 
نزدیک به یک هزار و 250 مرکز آموزشــى آزاد 
فنى و حرفه اى در کنــار ظرفیت هاى موجود در 
شهردارى در خدمت مردم خواهد بود. وى با بیان 
اینکه هدف همه ما یارى رساندن به شهروندان در 
توانمند شدن آن هاســت اظهار کرد: امیدوارم با 
اجراى این تفاهم نامه ارزشمند و برنامه ریزى هاى 
مشترك بتوانیم با تلاش مســئولان شهردارى 
و بخش هاى دولتــى و خصوصى فنى و حرفه اى 
به تحققِ این هدف نایل شــویم. مدیر کل فنى و 
حرفه اى استان اصفهان با بیان اینکه هدف نهایى 
این تفاهم نامه همســو کردن همه این بخش با 
یکدیگر است تصریح کرد: با رویکردهاى جدیدى 
که در اداره کل آموزش فنى و حرفه اى اســتان 
پیش گرفته ایم علاوه بر مربیان دولتى و مربیان 
بخش خصوصى،مربیان و اســتادکاران صنوف 
را نیز دعوت کرده ایم. وى ادامــه داد: ما در حال 
پیگیرى سیستم آموزشى دوگانه هستیم که در 
این سیستم،ضمانت صد درصد شغل،حرف اول 
را مى  زند؛تفاوت این سیستم با سیستم قبلى این 
اســت که در آموزش هاى قدیم به صورت عرضه 
محور عمل مى کردیم،یعنى جوشکار را آموزش 
مى دادیم و او را به دنبال کار مى فرســتادیم اما 
در سیســتم آموزش دوگانه در ابتدا با بنگاه هاى 
اقتصادى صحبت مى کنیم سپس شغل تعریف 
مى شــود و پس از آن،فردى را به صــورت ویژه 
براى بنگاهــى خاص آموزش مى دهیــم. لذا در 
این روش اگر سفارش شغل نباشد آموزشى هم 
در کار نیســت. اخوان تاکید کرد: امروز با افتخار 
اعلام مى کنم که این طرح را در سیستم اتحادیه 
خودروهاى ســبک اصفهان بــا موفقیت کامل 
اجرا کرده ایم. مدیرکل فنى و حرفه اى اســتان 
اصفهان خاطرنشان کرد: مســئولان شهردارى 
مى خواهند براى اهالى شهر گامى مثبت و خوب 
در مسیر توانمندسازى آن ها بردارند؛ما نیز همین 
هدف را دنبــال مى کنیم. بنابرایــن امیدوارم با 
استفاده از ظرفیت اصناف شهردارى و بخش هاى 
خصوصى و دولتى فنى و حرفه اى در جلســات 
آینده با افتخار،دستاوردهاى این نشست مشترك 

را گزارش دهیم.

خبر ویژه
افزایش قیمت سکه ربطى به بانک ها ندارداز تیرماه حق مسکن کارگران 300 هزار تومان شد

تسنیم: 17 خردادماه دویست و نودودومین نشست شوراى عالى کار با حضور وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعى به منظور بررسى حق مسکن 
کارگران تشکیل جلسه داد. مصوبات این جلسه افزایش 200 هزارتومانى حق مسکن بود که براى تأیید نهایى به هیئت وزیران فرستاده 
شد. بعد از تصویب در هیئت وزیران قابلیت اجرایى در فیش هاى حقوقى کارگران را خواهد داشت. دو روز پیش پایگاه اطلاع رسانى دفتر 
هیئت دولت خبر از تصویب افزایش حق مسکن در هیئت دولت داد. در این اطلاع رسانى آمده بود، پیشنهاد افزایش کمک هزینه مسکن 
کارگران مشمول قانون کار در جلسه 17 خرداد 99 شــوراى عالى کار از سوى محمد شریعتمدارى به هیئت دولت ارائه شد. به موجب 
این پیشنهاد،کمک هزینه مسکن کارگران مشمول قانون کار از ابتداى تیر سال 99 مبلغ سه میلیون ریال تعیین مى شود. حق مسکن 

کارگران در سال قبل یک میلیون ریال بود.

شهر خبر: مدیرعامل کارگزارى بانک رفاه کارگران گفت: نقش بانک ها در معاملات گواهى سپرده سکه این است که موجب نقدشوندگى 
ایجاد شفافیت و تکمیل زنجیره خدمات رسانى شرکت هاى فعال در بازار سرمایه مى شوند و بانک ها در این زمینه درآمدزایى نمى کنند. 
همچنین عامل تاثیرگذار بر اختلاف قیمت بین بازار فیزیکى و بازار گواهى سپرده سکه، اشتیاق خریدى است که در بازار فیزیکى وجود 
دارد و به دلیل عدم پاسخ گویى عرضه، این افزایش قیمت در بورس خودش را نشان مى دهد. فردین آقا بزرگى اظهار کرد: سپرده گذارى 
سکه توسط مردم در بانک ها همانند معاملات گواهى سپرده عام یا معاملات آتى سکه اســت که به ازاى هر قرارداد (معادل 10سکه) 
1800 تا 2000 تومان کارمزد دارد و شرکت ها یا بانک هایى که در این فرایند فعالیت مى کنند، تکمیل کننده زنجیره ارائه خدمات  به 

مشتریان خود هستند.

اقتصادنیوز:  استراتژیست ارشد دویچه بانک در امور ارزهاى آسیایى با اشاره به احتمال شیوع موج دوم 
کرونا در آمریکا گفت: سؤال بزرگى که سرمایه گذاران در حال حاضر ممکن است داشته باشند این است 
که آیا دلار در شرایط کنونى باز هم یک ارز امن محسوب مى شــود یا خیر؟ آن طور که داده هاى دانشگاه 
جان هاپکینز نشان مى دهد بین روزهاى جمعه و شــنبه بیش از 30 مورد ابتلاى جدید به کووید-19 در 

در ماه ژوئن صعود بسیارى آمریکا گزارش شده است که از ابتداى ماه مى تاکنون بى سابقه بوده است. دلار 
خوبى در برابر بسیارى از ارزهاى دیگر داشته و شاخص دلار بارها به 

محدوده بالاى 97 واحد رسیده است. «سمیرگوئل» با اشاره به 
اینکه در هفته هاى اخیر شاهد افزایش محسوس تقاضا براى 
دلار بوده ایم افزود: به نظر مى رسد این تقاضاى ناشى از شرایط 

اضطرارى در حال محو شدن باشد. گوئل همچنین در رابطه با 
چشم انداز پیش روى یوان نیز گفت: شرایط بنیادین براى یوان در 
حال حاضر مطلوب است. نرخ برابرى دلار این ماه به بالاى محدوده 

مقاومتى 7.1 نیز رسید اما نتوانســت خیلى پایدارى کند و 
مجدداً از این کانال عقب نشست.

 ایسنا: سرپرســت معاونت بازرگانى داخلى وزارت صنعت، معدن و تجــارت از طرح ویژه تخصیص سبد 
لوازم خانگى به اقشار آسیب پذیر خبر داد و گفت: پنج قلم اصلى شامل یخچال و یخچال فریزر،لباسشویى 
تلویزیون،اجاق گاز و جاروبرقى بدون واسطه و با قیمت اقتصادى در اختیار اقشار آسیب پذیر قرار مى گیرد. 

محمدرضا کلامى، با بیان اینکه براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار قرار بر این 
شــده که زوج هاى جوان و به صورت ویژه مزدوجین تحت پوشش کمیته 

امداد امام خمینى (ره)،سازمان بهزیستى و زوج هاى جوان بازنشستگان 
لشگرى و کشورى سبد لوازم خانگى با قیمت اقتصادى و بدون واسطه 
دریافت کنند گفت: برنامه ریزى تولید و عرضه سبد لوازم خانگى شامل 
یخچال و یخچال فریزر،لباسشویى، تلویزیون، اجاق گاز و جاروبرقى از 

محل تولیدات داخلى در دستور کار قرار گرفته است. وى افزود: واحدهاى 
تولیدى مکلف شده اند نســبت به تحویل ســبدهاى تعیین شده در طول 
یک سال پیش رو به تفکیک ماه و ظرفیت تولید اقدام کنند. وى تصریح کرد: 
اولویت بندى زمانى دریافت سبد کالاى لوازم خانگى متناسب با تاریخ ازدواج 

ضرورى است.

خانه ملت: عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس مى گوید: افزایش قیمت خودرو ناشى از 
دپو چارچرخ ها در انبار و کاهش تولید با هدف گرانى است.

مصطفى رضا حسینى قطب آبادى، با انتقاد از افزایش قیمت مجدد خودرو در بازار گفت: از آنجا که دولت 
تمایلى به ساماندهى صنعت خودروسازى و مهار قیمت چارچرخ ها ندارد،اقدام موثرى براى ساماندهى 
بازار انجام نمى دهد. پتانسیل و ظرفیت کشور در حوزه صنعت بسیار است تا آنجا که متخصصان مى توانند 
ماهواره بسازند و به فضا پرتاب کنند؛ حال چگونه خودروسازان در تولید خودروى ملى وامانده اند؟ وى با 
طرح این پرسش که اگر خودروسازان توانایى اجراى طرح هاى پیش فروش خودرو را داشتند چرا پیش از 
نابسامانى بازار آن را اجرا نکردند، افزود: از آنجایى که به دلیل کاهش عرضه، تقاضا در بازار خودرو همانند 

فنر فشرده شد، قیمت ها طى چند هفته ى گذشته افزایش زیادى را تجربه کرد.

یوان چین جاى دلار را مى گیرد؟

نفس دلار به شماره افتاد

سرپرست معاونت بازرگانى داخلى وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

جزئیات طرح تخصیص سبد لوازم خانگى به اقشارآسیب پذیر

عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع ومعادن مجلس:

خودروسازان باید پیش فروش را زودتر اجرا مى کردند

دلار

خبر روز

خودرو

نرخ هاى ساختگى در بازار تلفن همراه مشاهده مى شود  بازار موبایل در حالى به روز هاى تابســتان 
قدم مى گذارد کــه درمعرض افزایش قیمت 
قرار گرفته اســت. افزایش قیمتــى که به 
گفته بســیارى از فروشــندگان این صنف 
بیشتر در سایه جو روانى ایجاد شده توسط 
سودجویان اســت تا افزایش نرخ ارز. البته 
نوسانات کوتاه مدت ارزى نیز در گران شدن 
احتمالى موبایل بى تأثیر نخواهد بود. حدود 
سه ماهى مى شود که شاهد افزایش قیمت 
موبایل در بازار هستیم و گاه پیش مى آید که 
لحظه به لحظه قیمت آن را چک کنیم تا شاید 
کاهش قیمت آن باشیم و بتوانیم موبایلى را 
که مدنظر داریم بخریم اما متاسفانه روزبه روز 
شاهد افزایش سرسام آور آن هستیم و زمانى 
که سرى به سایت هاى فروش مى زنیم دود از 

 سرمان بلند مى شود.
نرخ دلار بهانــه جدید گران 

فروشى!
به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان،بر 
اساس مشــاهدات میدانى موبایلى که قبل 
از عید مى توانســتیم با قیمــت 8 میلیون 
تومان خریدارى کنیم به 16 میلیون تومان 
رسیده و این نشــان از افزایش 2 تا 3 برابرى 
قیمت ها دارد. تلفن همراه این روز ها به یکى 
از پرتقاضا ترین وســایلى تبدیل شده که هر 
فردى به آن نیاز دارد. از کودك خردســال 
گرفته تا فرد بازنشســته و کهنسال به این 
کالا نیاز دارند چراکه در دنیاى امروزى نیاز 
است اطلاعات را به روز داشته باشیم و تقریباً 
مى توان گفت با این وسیله مى توان کار ها را با 
سرعت بالا و بدون وقفه اى انجام داد چراکه در 
گذشته این امکان فراهم نبود تا بتوانیم کار ها 
را با این زمان کم انجام دهیم اما این افزایش 
قیمت مشکلاتى را براى تمام افراد ایجاد کرده 

است. بسیارى از خانواده ها به دلیل مشکلات 
مالى نمى توانند این وسیله را خریدارى کنند 
چراکه افزایش حقوق آن قــدرى نبوده که 
بتوانند به این نیاز برسند و تنها با این حقوق 
دریافتى مى توانند نیاز هاى روزمره خود را رفع 
کنند. اما علت این افزایش سرسام آور قیمت 
موبایل چیســت؟ آیا در آینده شاهد کاهش 
قیمت خواهیم بود یا خیر؟ هفته گذشــته 
رئیس اتحادیه صنف دستگاه هاى مخابراتى 
و ارتباطى با اشــاره به گرانى گوشى موبایل 
گفت: امسال به دلیل قطع واردات تلفن همراه 
به دلیل شــیوع ویروس کرونا شاهد کمبود 

گوشى و درنهایت افزایش قیمت ها هستیم. 
هرچند مسئولان مقصر اصلى گرانى گوشى 
همراه را شیوع کرونا افزایش تقاضا و افزایش 
نرخ ارز عنوان کرده اند،اما بررسى آمار انجمن 
واردکنندگان موبایل تبلــت و لوازم جانبى 
در سال 98 نشــان مى دهد که گوشى تلفن 
همراه در سال 98 سومین قلم عمده وارداتى 
بوده اســت و واردات موبایل از طریق رویه 
تجارى،در سال 98 نســبت به سال پیش از 
آن رشدى 90 درصدى داشته است. این آمار 
بیانگر آن است که با وجود افزایش عرضه تلفن 
همراه،گرانى،هم چنان در این بازار ادامه دارد. 

نماینده مردم قائمشهر،سوادکوه و جویبار در 
مجلس شوراى اسلامى با بیان این نکته که 
تعیین قیمت موبایل فرمول مشخصى ندارد 
گفت: دولت نقشى در تعیین نرخ موبایل ندارد 
و افراد خاصى در بازار با توجه به مؤلفه هایى 
مانند نرخ ارز،قیمت آن را مشخص مى کنند. 
او درخصوص قیمت موبایــل گفت: قیمت 
این کالا نیز مانند ســایر کالا ها روزانه تغییر 
مى کند و دستگاه هاى مشخصى بر بهاى این 

کالا نظارتى ندارند.
واردکنندگان، موبایل را گران 

مى فروشند

رئیس اتحادیه فروشــندگان موبایل درباره 
وضعیت کنونــى بازار موبایــل گفت: تلفن 
همراه کالاى وارداتى اســت و این وارداتى 
بودن نشــان از تأثیرگذارى قیمــت ارز در 
آن دارد و باعث مى شــود در حــال حاضر 
به دلیــل افزایش قیمت ارز شــاهد افزایش 
قیمت موبایل باشیم. ابراهیم درستى ادامه 
داد: بایــد دید علــت این گرانى چیســت؟ 
درست اســت که در حال حاضر قیمت ارز 
رو به افزایش است اما کالایى که با ارز بهمن و 
اسفند وارد شده چرا اکنون باید گران شود؟ 
این واردکنندگان هســتند که باعث گرانى 
موبایل در بازار مى شــوند. وى تشریح کرد: 
کالایى که با قیمت دلار ســال گذشته وارد 
شده هم اکنون نباید افزایش قیمتى داشته 
باشــد و این رویه باعث ایجاد التهابات زیاد 
در بازار مى شود. این مقام مسئول ادامه داد: 
مسئله دیگر بحث گران شدن با گران فروشى 
اســت که هم اکنون شــاهد گران فروشى 
موبایل هســتیم در حالى کــه برخى ادعا 
دارند موبایل گران شده اســت. آیدین آرام 
عضو هیئــت مدیره انجمــن واردکنندگان 
موبایل گفت: اگر شــرایط فــروش موبایل 
به روال قبــل بازگردد کاهــش قیمت هاى 
تلفن همراه که از چند رو قبل آغاز شده تا اوایل 

تیرماه به ثبات مى رسد. 
عضو هیئــت مدیره انجمــن واردکنندگان 
موبایل با بیان اینکه قیمت برخى از گوشى ها 
تا 30 درصد نیــز پایین آمده اســت گفت: 
افزایش بى رویه قیمت تلفــن همراه دلایل 
گوناگونى داشــت،یکى از آن ها این بود که 
تا 31 اردیبهشــت  ماه همه  جا تعطیل بود 
و فعالیت کســب  و کار ها بعــد از این تاریخ 

آغاز شد.

انا
:ش

س 
عک

کورس گرانى در بازار موبایل

در ماه ژوئن صعود بسیارى آمریکا گزارش شده است که از ابتداى ماه مى تاکنون بى سابقه بوده است. دلار 
خوبى در برابر بسیارى از ارزهاى دیگر داشته و شاخص دلار بارها به 

 واحد رسیده است. «سمیرگوئل» با اشاره به 
اینکه در هفته هاى اخیر شاهد افزایش محسوس تقاضا براى 
دلار بوده ایم افزود: به نظر مى رسد این تقاضاى ناشى از شرایط 

اضطرارى در حال محو شدن باشد. گوئل همچنین در رابطه با 
چشم انداز پیش روى یوان نیز گفت: شرایط بنیادین براى یوان در 
حال حاضر مطلوب است. نرخ برابرى دلار این ماه به بالاى محدوده 

 نیز رسید اما نتوانســت خیلى پایدارى کند و 

پیش گرفته ایم علاوه بر مربیان دولتى و مربیان 
بخش خصوصى،مربیان و اســتادکاران صنوف 
را نیز دعوت کرده ایم. وى ادامــه داد: ما در حال 
پیگیرى سیستم آموزشى دوگانه هستیم که در 
این سیستم،ضمانت صد درصد شغل،حرف اول 
را مى  زند؛تفاوت این سیستم با سیستم قبلى این 
اســت که در آموزش هاى قدیم به صورت عرضه 
محور عمل مى کردیم،یعنى جوشکار را آموزش 
مى دادیم و او را به دنبال کار مى فرســتادیم اما 
در سیســتم آموزش دوگانه در ابتدا با بنگاه هاى 
اقتصادى صحبت مى کنیم سپس شغل تعریف 
مى شــود و پس از آن،فردى را به صــورت ویژه 

تلویزیون،اجاق گاز و جاروبرقى بدون واسطه و با قیمت اقتصادى در اختیار اقشار آسیب پذیر قرار مى گیرد. 
محمدرضا کلامى، با بیان اینکه براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار قرار بر این 
شــده که زوج هاى جوان و به صورت ویژه مزدوجین تحت پوشش کمیته 

امداد امام خمینى (ره)،سازمان بهزیستى و زوج هاى جوان بازنشستگان 

محل تولیدات داخلى در دستور کار قرار گرفته است. وى افزود: واحدهاى 
تولیدى مکلف شده اند نســبت به تحویل ســبدهاى تعیین شده در طول 
یک سال پیش رو به تفکیک ماه و ظرفیت تولید اقدام کنند. وى تصریح کرد: 
اولویت بندى زمانى دریافت سبد کالاى لوازم خانگى متناسب با تاریخ ازدواج 

نزول انواع بلاها براى مستاجرها، پدیده تازه اى را در ایران باب کرده است

«پشت بام خوابى» و «مغازه خوابى»پدیده تازه تهران

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان عنوان کرد:

روستامحورى؛ رویکرد شرکت آب وفاضلاب استان 

«پشت بام خوابى» در تهران شبى 50هزارتومان!

این روزها با وخیم شدن وضعیت معیشت خانوار به سبب افت درآمد و افزایش تورم و 
گرانى اقلام دیگر نیز با رشد درخور توجهى روبه رو شده اند. «مسکن» یکى از مواردى 
اســت که همتاى گرانى ها، افزایش داشــته و جامعه با افزایش درصد اجاره نشینى 
روبه رو شده است؛ علاوه بر اینکه بسیارى از مردم، به دلیل افزایش نرخ اجاره، مجبور 
به حاشیه نشینى یا سکونت در شهرهاى اقمارى شده اند. خانوارها، پله پله از هر سطح 
درآمدى، به پایین آمده و به روشــنى با افزایش درصد حاشیه نشینى و سکونت در 
بافت هاى فرسوده روبه رو شــده ایم. هرچند آمار دقیق قابل استنادى از سال 1396 
به این سو، در این زمینه وجود ندارد و آمارهاى اعلامى نیز تنها گمانه زنى است، اما 
بسیارى از کارشناسان و تحلیل گران حوزه مســکن، خبر از گسترش «سکونت  در 
حاشیه آرامستان ها»، «پشــت بام خوابى» و «مغازه خوابى»، به ویژه در بین کارگران 
مى دهند. اجاره هر شب خوابیدن زیر آسمان هم از سال گذشته تا امسال، 25 هزار 
تومان افزایش یافته و به گفته على نوذرپور، شــهردار منطقه 22، به 50 هزار تومان 

رسیده است؛ اتفاقى که تأییدى بر شیوه «بدمسکنى» در کشور به شمار مى رود.
«بدمسکنى یا فقر مسکن را مى توان وضعیتى دانست که یک خانوار ناگزیر از اقامت 
دائم در خانه اى فاقد حداقل امکانات ایمنى و رفاه باشد. فقر مسکن ارتباط نزدیکى 
با مفهوم فقر دارد. یک خانوار گرفتار فقر طبعاً به دلیل داشــتن درآمد اندك، ناگزیر 
از حذف برخى موارد هزینه یا کاســتن از هزینه هاى ضرورى زندگى خویش است. 
ازاین رو مى توان انتظار داشــت میزان شــیوع وضعیت هایى مانند فقر مسکن، فقر 
آموزش و بهداشت و سوءتغذیه رابطه نزدیکى با میزان گستردگى فقر در یک جامعه 

داشته  باشند».
در عین حال، منطقه 22 تهران نیز با پدیده «پشت بام خوابى» روبه روست که روز به روز 
کارگران بیشترى درخواست اجاره آن را دارند. سال گذشته رقم اجاره این پشت بام ها  

25 هزار تومان بود و اکنون به 50 هزار تومان افزایش یافته است.
«اســتفاده از مصالح نامرغوب و ناایمن مانند آلونک، کپــر و حلبى آباد و همچنین 
واحدهاى مسکونى  که خارج از ضوابط شهرى، بدون  رعایت طرح تفصیلى و در حاشیه 
شهرها هرچند از مصالح بهتر و باکیفیت تر ساخته  مى شوند، مصداق بدمسکنى تلقى 
مى شود. باید مناطقى از شــهرها را هم که با عنوان بافت فرسوده شهرى شناسایى 
مى شوند، یا حداقل بخش بزرگى از این مناطق را نیز جزو مصادیق بدمسکنى تلقى 
کنیم؛ زیرا ســاختمانى که چند دهه از عمرش گذشته، به دلیل فرسودگى، حداقل 
ایمنى و امکانات رفاهى را نیز ندارد». سکونت دو یا چند خانواده در یک واحد مسکونى 
یا سکونت یک خانواده پرجمعیت در واحد مسکونى با متراژ کم، به گونه اى که اتاق 
کافى در اختیار اعضاى خانوار نباشد، حتى اگر ساختمان از نظر مصالح و شیوه ساخت 
فاقد ایراد باشد نیز باید از مصادیق بدمسکنى تلقى شود. در سرشمارى سال 95، تعداد 
خانوارها از تعداد واحدهاى مسکونى 1,366,000 مورد بیشتر بوده  و از کل واحدهاى 
مسکونى در حال  استفاده، 114 هزار واحد هرکدام پذیراى سه یا چهار خانوار و حتى 
بیشتر بوده اند. به بیان دیگر، بیش از دو میلیون خانوار، یعنى نزدیک به 8,5 درصد 
از کل خانوارهاى کشور، تجربه زیستن در یک واحد مسکونى به صورت اشتراکى و 
غیرمستقل را دارند. از سوى دیگر، در همین سال 31,4 درصد واحدهاى مسکونى در 
حال  استفاده مساحتى کمتر از 75 مترمربع داشته اند؛ این در حالى است که متوسط 
مساحت واحدهاى مسکونى در حال  استفاده در سال 95 در دامنه 90 تا صد مترمربع 
قرار داشت».«از سال 1397 به این سو، با رشد درخور توجه درصد اجاره نشینى روبه رو 
بوده ایم که در کنار افزایش جدى اجاره بها، فشار مضاعفى را بر خانوار وارد کرده است. 
با این اوصاف، اجاره نشینى را هم تحت شرایطى باید جزو مصداق هاى فقر مسکن یا 
بدمسکنى تلقى کرد. با وجودى  که برآورد آمار جدیدى در رابطه با بدمسکنى از سال 
1393 به این سو وجود ندارد، اما به دلیل تحولات اقتصادى، گسترش فقر، رشد تورم 
و... که بیشتر از سال 1397 به این سو رخ داده، قطعاً آمار بدمسکنى در کشور افزایش 
شایان توجهى یافته است و ضرورت دارد دولت براى بررسى این وضعیت، نسبت به 
بررسى و تهیه آمار به روز اقدام کند.» با گسترش اجاره نشینى در کشور، قطعاً وضعیت 
بدمسکنى در کشور تقویت شده است و افراد بیشترى به حاشیه شهرها رانده شده اند. 
اکنون تعداد زیادى از کارگران «پشت بام خواب» و «مغازه خواب» شده اند و این مسئله 

به هیچ وجه کتمان شدنى نیست.

«یکى از رویکردها در بودجه99 روستا  مریم یادگارى / گروه ایران
   M.Yadegari@gmail.com محور بودن آن است.» هاشم امینى

مدیرعامل شــرکت آب وفاضلاب 
استان اصفهان با اعلام این مطلب گفت: به دنبال این هستیم که با یک برنامه جهادى 
و منسجم سطح خدمات روستاها را به شهرها نزدیک کنیم. وى با بیان اینکه نگاه 
حمایتى دولت به روســتاها مانند گذشــته وجود دارد تاکید کرد: براین اســاس 
تعرفه هاى روستاها از شهرها متفاوت خواهد بود و روستاها همانند قبل از تعرفه هاى 
تخفیفى بهره مند مى شوند. مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان به یکى از اقدامات 

مهم وزارت نیرو که از ســال 98 آغاز شــده اشــاره کرد و گفــت: مطابق پویش 
«الف ب ایران» هر هفته در کشور پروژه هایى در حوزه آبفا افتتاح مى شود که این 
طرح در سال 99 هم چنان ادامه خواهد داشت. امینى افزود: در اواخر سال 98 هفت 
پروژه با 758 میلیارد تومان اعتبار در قالب این پویش به بهره بردارى رســید. وى 
همچنین اضافه کرد: بازســازى شبکه فاضلاب شــهرى طى چند سال گذشته با 
اعتبارات فاینانس خارجى در محلات هم چون نظر، میر، مشتاق، کمال اسماعیل و 
.... اتفاق افتاد که این پروژه با اعتبارى حدود 700 میلیارد تومان در قالب فاینانس 

چین اجرا شد.

خبر روز

آبفا


